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[Arbejdsministeren] 

at kommunerne får adgang til at anvise arbejde 
på det ordinære arbejdsmarked til personer, 
der tilhører disse særlige grupper. Det vil typisk 
være unge kontanthjælpsmodtagere og unge, 
der er potentielle modtagere af kontanthjælp. 
Endvidere voksne personer, der får støtte efter 
bistandsloven, voksne, der får dagpenge efter 
lov om dagpenge ved sygdom eller fødsel eller 
pension efter lov om socialpension, og revali- 
dender. 

Jeg vil gerne i tilknytning til det foreliggende 
lovforslag nævne, at den pr. 1. juli 1990 gen- 
nemførte liberalisering af arbejdsformidlingen 
ikke i sig selv er tilstrækkelig til, at kommuner- 
ne kan foretage arbejdsanvisning på det ordi- 
nære arbejdsmarked. Dette følger af de be- 
grænsninger, som kommunalfuldmagten i dag 
sætter for kommunal formidlingsvirksomhed, 
og som nødvendiggør, at der tilvejebringes po- 
sitiv lovhjemmel til kommunal arbejdsanvis- 
ning. 

I forbindelse med indførelsen af kommunal 
arbejdsformidling er det vigtigt at klarlægge, 
hvilke opgaver der fremtidig varetages i hen- 
holdsvis kommunalt og statsligt AF-regi. Bl.a. 
som følge af regionale/lokale forskelle må re- 
guleringen mellem de forskellige offentlige in- 
stanser via lovgivning anses for uhensigtsmæs- 
sig. Det foreslås derfor, at arbejdsministeren 
administrativt fastsætter nærmere regler for 
den kommunale formidlingsvirksomhed, og at 
fastsættelsen heraf sker efter forhandling med 
socialministeren og de kommunale organisa- 
tioner samt arbejdsmarkedets parter. 

Det forudsættes, at der regionalt/lokalt ind- 
gås samarbejdsaftaler på grundlag af princip- 
per, der fastlægges i en rammeaftale mellem de 
kommunale organisationer og de centrale ar- 
bejdsmarkedsmyndigheder. På det regionale/ 
lokale plan bliver aftaleparterne vedkommen- 
de (amts)kommune og AF/arbejdsmarkeds- 
nævn, eventuelt således, at aftalerne indgås 
med kommuneforeningerne i amterne. 

Forslaget vil ikke få økonomiske eller admi- 
nistrative følger af betydning. 

Endelig vil jeg gerne nævne, at der ved ud- 
formningen af forslaget er lagt vægt på kommu- 
nernes ønske om at kunne formidle arbejde til 
ledige, jf. Kommunernes Landsforenings 
debatoplæg fra februar 1990 om en mere aktiv 
kommunal arbejdsmarkedsindsats. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg lov- 
forslaget til Tingets velvillige behandling. 

Undervisnings- og forskningsministeren (Bertel 
Haarder): 

Jeg tillader mig herved for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om erhvervs- 
uddannelser. (Formidling afp praktikpladser). 

(Lovforslag nr. L 238). 
Hensigten med lovforslaget er at placere an- 

svaret for formidling, herunder vejledning og 
opsøgende virksomhedskontakt og registrering 
m.v., på erhvervsskolerne. Her er kendskabet til 
erhvervsuddannelserne størst. 

Samtidig vil lovforslaget betyde en service- 
forbedring, idet de unge og virksomhederne al- 
ligevel skal henvende sig her med hensyn til 
den skolemæssige del af erhvervsuddannelser- 
ne. 

Efter lovforslaget overføres opgaverne til er- 
hvervsskolerne fra den 1. januar 1991. Men al- 
lerede fra den 1. juli 1990 er det tanken ved æn- 
dring af administrativt fastsatte regler at over- 
føre formidlingen af praktikpladser, herunder 
opsøgende virksomhedskontakt med henblik 
på fremskaffelse af praktikpladser samt vejled- 
ning af de pladssøgende. 

Registrering af uddannelsesaftaler i overens- 
stemmelse med erhvervsuddannelseslovens § 
54 får imidlertid først virkning fra 1. januar 
1991. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget med 
tilhørende bemærkninger, tillader jeg mig at 
anbefale forslaget til hurtig og velvillig behand- 
ling i det høje Ting. 

Lissa Mathiasen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om indgreb 

mod konkursrytteri. 
(Beslutningsforslag nr. B 78). 
Idet jeg henviser til beslutningsforslagets 

tekst og bemærkninger, skal jeg anbefale det til 
Tingets hurtige og velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 30: 
Forespørgsel til statsministeren [om den in- 

denrigs- og udenrigspolitiske situation]. 
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Af Ritt Bjerregaard (S), Gammelgaard (KF), 
Ebba Strange (SF), Ivar Hansen (V), Aage 
Brusgaard (FP), Marianne Jelved (RV), Arne 
Melchior (CD) og Glønborg (KRF). 

(Forespørgslen anmeldt 10/5 90). 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Spørgsmål om fremme afforespørgsel nr. F 31: 

Forespørgsel til trafikministeren [om sikkerhe- 
den for trafikken mellem landsdelene og for be- 
sejlingsforholdene i Storebælt, når 1. etape og 2. 
etape af  den faste forbindelse er afsluttet]. 

Af Margrete Auken (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 10/5 90). 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 32: 
Forespørgsel til skatteministeren [om konse- 

kvenserne for det offentlige skatte- og afgiftspro- 
venu af de gennemførte og planlagte besparelser 
inden for told- og skatteområdet]. 

Af Stavad (S) og Jens Thoft (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 15/5 90). 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 33: 
Forespørgsel til sundhedsministeren [om, hvil- 

ke initiativer regeringen agter at tage med hen- 
blik på at opretholde og videreudvikle det offent- 
lige sundhedsvæsen og fjerne ventetider for syge- 

husbehandling, som ikke er behandlingsmæssigt 
begrundede]. 

Af Torben Lund (S) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 15/5 90). 

Anden næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

5) Forhandling om redegørelse nr. R 16: 
Finansministerens moderniseringsredegørelse 

1990 af 3. maj 1990. 
(Redegørelsen anmeldt 3/5 90. Redegørel- 

sen givet 3/5 90. Beslutning om forhandling 
3/5 90). 

Forhandling 

Lykketoft (S): 
Vi har jo denne årligt tilbagevendende debat 

om finansministerens moderniseringsredegø- 
relse, og der er hverken noget nyt i synspunk- 
terne eller i slagordene i forhold til den forrige 
finansministers forrige moderniseringsredegø- 
relse. 

Jeg kan da også sige for mit vedkommende, 
at vi synes, der er vældig mange gode intentio- 
ner og faktisk også gode projekter gennemført 
for at modernisere og effektivisere den offentli- 
ge sektor og gøre den mere brugervenlig i de 
sidste mange år tilbage fra den tidligere rege- 
rings og igennnem den nuværende regerings 
tid. Det er ikke så meget intentionerne og slag- 
ordene, uenigheden kan vedrøre. 

Jeg synes også, det er meget interessant og 
helt udmærket, at man laver nogle undersøgel- 
ser af, hvordan forskellige opinionsledere, bru- 
gere og virksomheder vurderer dele af den of- 
fentlige virksomhed, og får et indtryk af, hvad 
det er, der lægges vægt på. Fint nok. 

Men man er nødt til at sige, at der er mange 
ord, som ikke passer rigtig med den virkelig- 
hed, som mange mennesker -  og især mange of- 
fentligt ansatte -  oplever. 

Man er også nødt til at sige, at de mange go- 
de intentioner om fornuftig og gennemtænkt 
omstilling, om afbureaukratisering osv. ofte er 
blevet ved hensigterne og ofte er degenereret i 
rene nedskærings- og bortskæringsprojekter. 


